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VOORWOORD

Dit is inmiddels het derde schooljaar dat ik als 
ouder bij het USG betrokken mag zijn. In het eerste 
jaar dat mijn zoon op het USG zat, waren er nog 
meerdere corona-maatregelen, waardoor ik als ouder 
niet in het schoolgebouw kwam: de kennismaking 
met de school en mentor, en ook de 10-minutenge-
sprekken, waren online. Gelukkig vinden dit soort 
activiteiten inmiddels weer op school plaats. Toch 
kom je als ouder van een middelbare scholier slechts 
enkele keren per jaar op school. En als je kind dan 
ook nog niet veel meer over zijn dag deelt dan ´het 
was niet vervelend´, weet je als ouder niet zoveel 
meer over de plek waar je kind zijn/haar dagen 
doorbrengt. 

! D 
eze Vox wordt ook uitgedeeld aan de ouders van 
potentiële eerstejaars op de open dag voor groep 

8-leerlingen. Voor deze ouders zal de overgang best 
groot zijn. Van de basisschool waar je de juffen en 
meesters persoonlijk kent, naar leraren waarvan je al-
leen een achternaam weet. Op de basisschool ken je de 
meeste klasgenoten van je kind(eren) en vaak ook hun 
ouders. Op de middelbare school maakt je kind vrienden 
die je nooit ziet, omdat ze altijd afspreken bij de vriend 
die het dichtstbij school woont. 
Dat was voor mij een belangrijke reden om twee jaar 
geleden bij de redactie van de Vox te gaan, het maga-
zine voor ouders van USG-leerlingen. Twee keer per jaar 
vergaderen we op school, om onderwerpen te bedenken 
voor de nieuwe Vox. Zo kon ik ook zelf een keer binnen 
kijken in het gebouw waar mijn zoon dagelijks heen 
ging. In de redactievergadering kijken we met elkaar 
welke onderwerpen er leven: welke ontwikkelingen zijn 
er allemaal  en waar zouden we als ouders meer over 
willen weten. Daarover interviewen we dan een docent, 
decaan, staflid of soms een leerling. Gelukkig staan 
alle USG-medewerkers altijd open om geïnterviewd te 
worden.

Zou jij ook graag meer bij de school betrokken willen 
zijn en de school beter willen leren kennen? Sluit je 
dan aan bij de Vox-redactie, we zoeken namelijk nog 
ouders die artikelen willen schrijven of willen fotogra-
feren. De tijdsinspanning is beperkt: het gaat om twee 
avondvergaderingen per jaar en per editie één artikel 
schrijven of een fotoreportage maken. Op de achterkant 
van de Vox vind je hiervoor een oproep.
Wellicht tot ziens tijdens de volgende redactievergade-
ring! 

Namens de redactie van de Vox Hieronymi,  
Rosa Draaisma
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MEDEZEGGENSCHAPSRAADVAN DE RECTOR

Het USG heeft net als elke school in het voortgezet 
onderwijs een medezeggenschapsraad (MR). Maar 
waarom is dat eigenlijk zo? Wat doet een medezeg-
genschapsraad en welke onderwerpen staan er op de 
agenda? Zijn er ook andere raden binnen de school? 
In dit artikel ga ik kort in op de MR van het USG 
en geef ik een inkijkje in de agenda van de laatste 
overleggen. 
  
De MR van het USG bestaat uit vertegenwoordigers van 
de drie groepen die belang hebben bij het beleid van de 
school: personeel, leerlingen en ouders. Er zijn twaalf 
leden: zes personeelsleden, drie leerlingen en drie ou-
ders, die gekozen worden door hun eigen achterban. De 
MR overlegt zes keer per jaar met de schoolleiding over 
veranderingen in het beleid van de school. Afhankelijk 
van het onderwerp wordt de MR om instemming of ad-
vies gevraagd. Dit is gedetailleerd in de wet vastgelegd. 
  
Een aantal onderwerpen komt ieder jaar terug, zoals het 
activiteitenplan, de begroting en het ‘Programma van 
toetsing en afsluiting (PTA)’. Het PTA is belangrijk voor 
leerlingen omdat hierin is vastgelegd welke examens 
in de laatste twee jaar worden afgenomen, welke stof 
wordt getoetst, wanneer er wordt getoetst en hoe het 
cijfer voor het schoolexamen tot stand komt. In de MR 
hebben we gesproken over het aantal toetsen per vak 
en de weging van de verschillende toetsen. 

ACTUELE ONDERWERPEN
Naast deze standaard-onderwerpen komen ook  nieuwe 
onderwerpen op de agenda. Een actueel voorbeeld 
hiervan is het gebruik van mobiele telefoons in de klas. 
De minister van onderwijs heeft scholen opgeroepen 
om geen mobiele telefoons in de klas toe te staan. 
De manier waarop een school dit invult is onderwerp 
van overleg tussen de school en de MR. We hebben 
gesproken over het belang van aandacht voor de les, 
het sociale contact tussen leerlingen en de praktische 
uitvoering. 

Een ander onderwerp in het afgelopen jaar is het 
reisbeleid. Klassieke vorming is een belangrijk onder-
deel van het onderwijs, daarom vinden er in de vijfde 
klas klassieke reizen plaats. De reizen worden voor het 
grootste deel betaald door de bijdrage van de ouders. 

Maar omdat in de wet is bepaald dat de ouderbijdrage 
vrijwillig is, staat de financiering van deze reizen onder 
druk. We hebben met de schoolleiding gesproken over 
het belang en de betaalbaarheid van de reizen. 
  
Een aantal onderwerpen wordt alleen aan een deel van 
de medezeggenschapsraad voorgelegd. Denk hierbij aan 
verlof en werktijden van het personeel of de arbeidsom-
standigheden. Deze worden door de schoolleiding alleen 
besproken met de personeelsvertegenwoordiging. Dit 
is vergelijkbaar met het overleg tussen een directie en 
een ondernemingsraad in andere sectoren. 
  
OUDERRAAD EN LEERLINGENRAAD
Het USG heeft naast de MR ook een ouderraad (OR) 
en een leerlingenraad (LLR). De ouderraad bevordert 
het contact tussen ouders en de school. Zij organi-
seren bijvoorbeeld activiteiten zoals een ouderavond 
over  actuele onderwerpen of de ouderlesavond, waar-
bij  ouders zelf in de schoolbanken plaatsnemen. De 
LLR vormt de schakel tussen de schoolleiding en de 
leer lingen en bespreekt alle actuele onderwerpen die 
leerlingen raken. De MR onderhoudt nauwe contacten 
met de OR en LLR. 
  
Kortom, via de MR kunnen alle belanghebbenden binnen 
de school meepraten en meebeslissen over het beleid 
van het USG. Een hele interessante en leuke manier om 
direct betrokken te zijn bij de school. 

Philip Komen 
Voorzitter MR USG 

U zult als ouder ook ervaren dat het geen gemak-
kelijke tijden zijn om kinderen te begeleiden naar 
hun jongvolwassenheid. We weten al langer dat de 
klimaatcrisis, wooncrisis, de toenemende verschil-
len en prestatiedruk een zware wissel trekken op de 
mentale gezondheid van kinderen. Alsof dat nog niet 
genoeg is, brak er dit najaar nóg weer een oorlog 
uit. Voor sommige leerlingen kwam dat door hun 
afkomst, familiebanden of religieuze overtuiging 
akelig dichtbij. Maar bij ook veel andere leerlingen 
komen de beelden en berichten uit het Midden-Oos-
ten hard binnen. Ze worden geraakt door het ontbre-
ken van enig perspectief op een duurzame oplossing, 
de gekleurde berichtgeving over het conflict of het 
besef dat dit conflict vooral heel veel jonge slachtof-
fers maakt. 

! V 
anuit de volle overtuiging dat onderwijs meer is 
dan het aanleren van de kennis en vaardigheden 

die van belang zijn voor het behalen van het centraal 
examen, halen we de buitenwereld ook actief de school 
binnen, hoe moeilijk dat soms ook is. Dat gebeurt onder 
andere binnen onze drie leerlijnen binnen maatschap-
pelijke vorming: democratische rechtstaat, respect & 
empathie en kritisch denken. In tegenstelling tot wat u 
wellicht verwacht, komen de leerdoelen uit deze leerlij-
nen niet alleen aan bod bij de gammavakken, maar juist 
ook bij de talen, kunst, betavakken en Lichamelijke 

Opvoeding. Daarnaast kennen we op het USG het vak 
algemene vorming, dat in leerjaar 4 geheel in het teken 
staat van het kritisch omgaan met informatie. 

Sinds dit schooljaar hebben we de activiteitenweken 
bovendien omgevormd naar themaweken. Dit geeft de 
ruimte om bepaalde thema’s op het gebied van maat-
schappelijke en persoonlijke vorming in hun context, 
en dus ook buiten de muren van school, uit te diepen. 
Dit schooljaar zetten we, in nauwe samenwerking met 
leerlingen uit de betreffende leerjaren, een eerste versie 

neer van themaweken over duurzaamheid, geluk, ‘wie 
ben ik?’ en studeren. In deze themaweken willen we 
leerlingen niet alleen informeren over vraagstukken en 
verschillende perspectieven daarop aanreiken, maar hen 
ook handelingsperspectief bieden en hen uitdagen zich 
tot het thema te verhouden. 

In de laatste themaweek in leerjaar 4 staat precies dit 
handelen centraal en gaan de leerlingen uit dit leerjaar 
hun maatschappelijke vaardigheden in praktijk brengen 
door buiten hun eigen bubbel maatschappelijke impact 
te maken. Een flink aantal van onze leerlingen heeft 
zo’n expliciete aansporing tot handelen overigens niet 
nodig en gebruikt school en de wijde omgeving uit 
zichzelf als een oefenplaats voor hun burgerschapsvaar-
digheden. Ze komen met gevraagd of ongevraagd advies 
om het onderwijs te verbeteren, zetten projecten op 
om de mentale gezondheid van jongeren te verbeteren, 
schrijven voorstellen om de omgeving van school te 
vergroenen of zetten na grote rampen grote inzame-
lingsacties op touw.

Het is en blijft een prachtige opdracht, ook of misschien 
wel juist, in 2023 jongeren te mogen begeleiden in hun 
tocht naar zelfbewuste en verantwoordelijke volwasse-
nen. Al is dat soms heel hard werken. 
Om die ene leerling ondanks alle crises perspectief te 
blijven laten zien en de ander uit te dagen zich meer 
betrokken te tonen bij de wereld om zich heen. Het 
is vooral heel hard werken om tegen de maatschappe-
lijke tendens in verschillen tussen de leden van onze 
gemeenschap niet te vergroten, maar te vieren. En om 
voor te blijven leven dat waar waarden of belangen 
botsen, zich juist in die schuring een prachtige kans tot 
leren voordoet.

Stéphanie Bakker, rector USG

Bericht van de oudergeleding van de MR

De buitenwereld actief de 
school binnen halen

Het is en blijft een prachtige 
opdracht jongeren te mogen 
begeleiden in hun tocht naar 
zelfbewuste en verantwoordelijke 
volwassenen.

foto: G
eert van
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TUREND OP HUN SCHERM
Navraag in haar netwerk bevestigde Mostert dat andere 
scholen ook maatregelen hebben genomen die de 
smartphone uit de klas moesten weren. Enkele scholen 
werkten met het programma Thuis of in de kluis. Het 
USG heeft bewust niet gekozen voor dit programma, 
omdat de school het beleid breder wil trekken en de 
hele onderbouw smartphonevrij wil houden. Ook in de 
pauzes en tussenuren, om te stimuleren dat de leerlin-
gen meer in interactie zijn met elkaar. 

Mostert vertelt: ‘Wat je voorheen zag waren met name 
jongetjes die hele pauzes alleen maar stilzaten, turend 
op het scherm van hun mobiel. Weliswaar waren ze 
dan met elkaar games aan het spelen, maar  beweging 
kregen ze niet.’ De school wilde juist dit patroon 
doorbreken en naast het verbod op de smartphone ook 
alternatieve activiteiten voor in de pauzes faciliteren. 
Concreet betekent dit dat er twee nieuwe voetbaltafels 
komen en buiten gaat een tweede tafeltennistafel 
geplaatst worden. ‘En er lopen nog meer initiatieven 
om leerlingen te verleiden tot andere vormen van 
ontspanning. Vanuit de contactouders kwam het 
idee om ongebruikte spellen van thuis aan school te 
schenken. Ook speelt de school met het idee om een 
groot schaakbord te plaatsen. 

Klassenvertegenwoordigers en mentoren gaan ideeën 
ophalen in hun klassen om leerlingen ook zelf inbreng 
te laten geven en zo te betrekken bij het invulling 
geven aan het beleid. En vanuit de ouderraad wordt 
geholpen met de financiering van de verschillende 
initiatieven.’

Het nieuwe beleid heeft gezorgd voor verandering in de 
dynamiek op school. Zo zie je in de pauzes meer gedoe 
tussen leerlingen onderling. Mostert: ‘Dat is logisch en 
ook goed voor hun ontwikkeling. Het betekent vooral 
dat ze meer met elkaar bezig zijn en juist dat hebben 
kinderen nodig.’

LAPTOPVRIJE ZONES?
Klassenvertegenwoordigers zijn geraadpleegd over 
de implementatie van het beleid. Gevraagd naar hun 
feedback hebben zij namens de leerlingen die ze verte-
genwoordigen eerlijk toegegeven dat de schoollaptops 
minstens zo’n afleiding zijn als smartphones. Daarbij 
droegen ze ook meteen een mooie oplossing aan: geef 
zones aan waar leerlingen in de pauzes met een laptop 
zijn toegestaan. 
Binnenkort zal het smartphonebeleid onder leerlingen 
en medewerkers geëvalueerd worden en op basis van 
de uitkomsten zal de schoolleiding aanpassingen doen. 
Uiteraard wordt het advies van de klassenvertegenwoor-
digers serieus genomen.

OUDERENQUÊTE
Ook ouders hebben overwegend positief gereageerd op 
het nieuwe beleid. Er volgt nog een gerichte enquête 
onder ouders van kinderen in de onderbouw, waarbij 
Mostert bijvoorbeeld zou willen weten in hoeverre het 
nieuwe beleid thuis tot meer mobielgebruik leidt, met 
name als het om tweedeklassers gaat. Ook de resultaten 
van deze enquête worden gebruikt om het beleid verder 
aan te scherpen en verder door te ontwikkelen. 

SMARTPHONES OP SCHOOL 

In de lichte en speels ingerichte werkkamer van con-
rector onderbouw Paula Mostert staat een grote kast. 
In de kast staan grote grijze bakken, genummerd 
op klas. In die bakken leggen onderbouwleerlingen 
elke ochtend hun mobiel, als ze die nog bij zich 
hebben. Sinds begin dit schooljaar zijn smartphones 
niet meer welkom op het USG. Conrector Mostert is 
enthousiast over dit nieuwe beleid en vertelt dat de 
smartphone in de klas al langer een actueel onder-
werp is.

Door Eva van der Meer

! A 
ls sprekend voorbeeld noemt Mostert de Avond-
show met Arjen Lubach. Deze bekende televisie-

satiricus besteedde begin 2023 al aandacht aan het 
onderwerp, met een item over stomme dingen waar we 
vanaf moeten. Dit keer moest het afgelopen zijn met 
mobiele telefoons op school. Waarom? Omdat het, in de 
woorden van Lubach, ‘aandachtsgeile verslavingsbom-
men’ zijn die ons hele onderwijs ‘naar de tering helpen’. 
Ter onderbouwing haalt hij wetenschappelijk onderzoek 
aan. De Universiteit van Chicago heeft aangetoond dat 
alleen al de aanwezigheid van de telefoon in de klas 
het cognitieve vermogen van leerlingen vermindert.

NEE, TENZIJ
Ook in de VO-raad staat het onderwerp prominent op de 
agenda. In juli 2023 berichtte de raad over het hoofd-
lijnenakkoord tussen het ministerie van OCW en orga-
nisaties van leerlingen, ouders, leraren en schoolbe-
stuurders om een ‘Nee, tenzij-principe’ in te voeren als 
het gaat om smartphones in de klas. Ook dit akkoord is 
gestoeld op wetenschappelijk bewijs dat sociale media 
en andere niet-educatieve apps afleiden van de lesstof 
en de sociale interactie in de klas verstoren.  
Vanaf 1 januari 2024 zijn mobiele telefoons en andere 

devices niet langer toegestaan in de klas, tenzij ze edu-
catief worden gebruikt tijdens de les. Vooruitlopend op 
deze landelijke afspraken heeft het USG eigen smartp-
honebeleid ontwikkeld dat sinds dit schooljaar geldt.

HOE ZOU HET ZIJN?
De actualiteit rond smartphones in de klas was vorig 
schooljaar aanleiding voor de mentor van een tweede 
klas om het in de klas bespreekbaar te maken. ‘Deze 
mentor wilde met zijn leerlingen onderzoeken hoe het 
zou zijn als je geen telefoon had op school. Het werd 
een experiment van twee keer drie dagen waarin de 
leerlingen hun mobiel moesten inleveren. Hij heeft 
zijn bevindingen gedeeld in het mentoroverleg, waarna 
de meeste mentoren in de onderbouw het experiment 
hebben overgenomen,’ blikt Mostert terug. 

De betrokken leerlingen bleken overwegend positief te 
reageren, maar kwamen ook met terechte verbeterpun-
ten. ‘Zij gaven aan hun smartphone nodig te hebben 
om te zien hoe laat het is en om actuele informatie 
op schoolapps te kunnen checken. Dit zijn zaken die 
school op een andere manier gaat regelen.’

SMARTPHONES OP SCHOOL 

Hoe overleef ik de pauze?

Het betekent vooral dat ze meer 
met elkaar bezig zijn en juist dat 
hebben kinderen nodig.’

De Universiteit van Chicago 
heeft aangetoond dat alleen al de 
aanwezigheid van de telefoon in 
de klas het cognitieve vermogen 
van leerlingen vermindert.
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het type onderzoek dat ze begeleiden en toetsen of de 
leerling kritisch kan denken en de juiste stappen zet bij 
het onderzoeksproces. 

OMVANG EN ONDERWERPEN
De omvang van het PWS verschilt enorm per onderwerp 
en soort onderzoek dat door de leerlingen wordt 
gedaan. Fleur vertelt dat het ook helemaal niet om 
kwantiteit gaat; ‘bijvoorbeeld bij beta-onderzoeken 
of kunstzinnige onderwerpen is het resultaat vaak 
geen dik document. Dat hoeft ook niet. Het gaat erom 
dat het diepgaand en kritisch genoeg is.’ Qua vorm 
kiezen veel leerlingen voor literatuuronderzoek en 
interviews, vertelt Fleur, ‘maar wij laten ze heel vrij. 
Alleen onethische onderwerpen keuren we af.’ Een 
eis vanuit de overheid is dat er door de leerlingen 
minimaal 80 uur in het PWS wordt gestoken. Daar 
helpen activiteitenweken enorm bij, want na de eerste 
activiteitenweek zitten de meeste leerlingen al op een 
kwart van die vereiste 80 uur. 

BEOORDELING
Het USG heeft bewust voor meerdere (tussentijdse) 
beoordelingsmomenten gekozen omdat het hele proces 
van belang is en niet alleen het eindproduct. Fleur 

licht toe waarom; ‘het gaat veel meer om het (leren) 
plannen, het vormgeven van het proces en de inhoud 
en het oplossen van knelpunten die je tegenkomt dan 
het uiteindelijke eindproduct.’ De vaardigheden die de 
leerlingen hiermee leren komen altijd van pas in de 
toekomst. ‘Het PWS is het best te omschrijven als de 
‘meesterproef’ bij het vwo-diploma, waar onderzoeks-
vaardigheden, planningsvaardigheden en interesse 
samenkomen.’ 

RESULTATEN
Doorgaans worden hele mooie resultaten voor het PWS 
behaald, maar er vallen natuurlijk ook wel eens onvol-
doendes. Het PWS mag niet herkanst worden, maar als 
een onvoldoende voor het PWS betekent dat het uitein-
delijke combinatiecijfer met Maatschappijleer ook een 
onvoldoende is, kan door de examencommissie worden 
bepaald dat er een onderdeel gerepareerd mag worden, 
zodat er toch een voldoende kan worden gehaald. Fleur 
licht toe dat de meeste onvoldoendes echter in extreme 
gevallen voorkomen; ‘bijvoorbeeld doordat leerlingen 
het PWS te laat af hebben of niks inleveren. Het USG is 
echt van het kansen bieden, maar de verantwoordelijk-
heid ligt bij de leerlingen. Dat moet je leren. Dus in dat 
geval oordelen we ook hard.’ 

PROFIELWERKSTUK PROFIELWERKSTUK

PWS; misschien heb je die afkorting wel eens ge-
hoord, maar met name ouders van leerlingen in de 
onderbouw hebben waarschijnlijk geen idee waar  
dit voor staat. PWS staat voor Profiel Werkstuk  
en dat is in Nederland een verplicht onderdeel van 
het examen. 

Door Laura van Steenveldt

EERSTE EXAMENCIJFER
Het profielwerkstuk (PWS) is in het leven geroepen voor 
het ontwikkelen en toetsen van onderzoeksvaardig-
heden en moet vanuit de overheid op enig moment in 
de bovenbouw worden gemaakt. Het USG heeft ervoor 
gekozen dit in het vijfde leerjaar op het programma te 
zetten. Dit is een bewuste keuze. Het drukke en span-
nende zesde jaar wordt er zo niet mee belast en door 
het in één schooljaar af te ronden is het qua tijdsbe-
stek nog te overzien.  

‘Veel scholen starten aan het eind van het 5e jaar en 
gaan er dan in de zesde mee verder,’ licht Fleur Meijs, 
één van de coördinerende leerkrachten van het PWS 
binnen het USG, toe, ‘dan zit er een hele zomervakantie 
tussen. Zover vooruit kijken is voor veel pubers niet te 
doen.’ Bij het USG start het PWS aan het begin van de 
vijfde en moet het in april klaar zijn. Aangezien het 
cijfer voor het PWS, gecombineerd met het cijfer voor 
Maatschappijleer dat in de vierde klas wordt afgerond, 
meetelt met het examen hebben de leerlingen dus aan 
het eind van de vijfde al een definitief examencijfer 
binnen.

HOE MAAK JE NOU ZO’N PWS?
Het traject rond het PWS op het USG is de afgelopen 
jaren opnieuw vormgegeven. ‘We hebben heel goed 
gekeken naar hoe we de grootste kwaliteit kunnen 
behalen,’ vertelt Fleur. Zo zijn de activiteitenweken van 
het vijfde jaar helemaal ingericht rond het PWS. In de 
eerste activiteitenweek krijgen de leerlingen colleges 
over hoe je een onderzoek opzet, hoe je hoofd- en deel-
vragen formuleert en wat een realistisch onderzoek is.

Maar ook over de betrouwbaarheid van een onderzoek, 
hoe je kan meten wat je wil meten, hoe je goede bron-
nen zoekt en kan beoordelen of het inderdaad goede 
bronnen zijn. Voorafgaand aan deze week moeten er 
groepjes worden gevormd en het onderwerp worden 
bedacht. In de eerste activiteitenweek wordt het onder-
werp met de onderzoeksvragen verder uitgewerkt, wat 
aan het einde van de week door het groepje gepresen-
teerd moet worden. Hieruit volgt gelijk al het eerste 
cijfer dat een onderdeel vormt van het uiteindelijke 
cijfer dat voor het PWS wordt gegeven.

SAMENWERKEN MET ANDERSDENKENDEN
Er wordt bewust gewerkt in groepjes van drie. ‘We 
spreken hiermee de competentie werken in een team 
aan,’ licht Fleur toe, ‘het gaat om samenwerken met 
anderen, met andersdenkenden. In een groepje van drie 
kan het lastig samenwerken zijn en discussies opleve-
ren. En daar willen we de leerlingen op uitdagen. Het 
is leerzaam en interessant hoe ze daarmee om moeten 
gaan.’ Daarnaast is een pragmatische reden dat de hui-
dige vijfde klas de grootste jaarlaag tot nu toe is en de 
begeleiding en beoordeling van de profielwerkstukken 
gewoonweg niet meer bemenst konden worden. 

AAN DE SLAG
De maanden daarna gaan de groepjes zelf aan de slag 
met bronnen zoeken, interviews houden of andere 
acties uitwerken. Fleur vertelt dat in de tweede 
activiteitenweek, vlak na de kerstvakantie, de groepjes 
heel veel schrijven waarna in februari het concept moet 
worden ingeleverd. ‘Op deze manier proberen we ze door 
een trechter te duwen.’ Uiteindelijk ronden ze in het 
voorjaar het definitieve PWS af. 

BEGELEIDING
De leerlingen worden tijdens dit hele proces zo goed 
mogelijk begeleid. Zo zijn er drie PWS- coördinatoren 
op het USG; Inkie Evers, René Alink en eerder genoemde 
Fleur Meijs. Zij zetten de lijn voor het hele jaar uit, ge-
ven colleges, bewaken deadlines, zijn aanspreekpunt en 
richten de activiteitenweken in. ‘Zij zijn als het ware de 
beheerders van het hele traject,’ vertelt Fleur hierover. 
Naast de coördinatoren zijn er acht PWS-begeleiders 
die vooral het inhoudelijke proces van de groepjes 
begeleiden. Zij hebben affiniteit met het onderwerp en 

80 uur ploeteren en zwoegen     voor het PWS

Het PWS is het best te 
omschrijven als de ‘meesterproef’ 
bij het vwo-diploma

V
O

X
 H

IE
R

O
N

Y
M

I 
  

W
W

W
.U

SG
Y

M
.N

L/
V

O
X

-H
IE

R
O

N
Y

M
I 

  
R

E
D

A
C

T
IE

V
O

X
H

IE
R

O
N

Y
M

I@
G

M
A

IL
.C

O
M

98
V

O
X

 H
IE

R
O

N
Y

M
I 

  
W

W
W

.U
SG

Y
M

.N
L/

V
O

X
-H

IE
R

O
N

Y
M

I 
  

R
E

D
A

C
T

IE
V

O
X

H
IE

R
O

N
Y

M
I@

G
M

A
IL

.C
O

M

http://www.usgym.nl/vox-hieronymi
http://www.usgym.nl/vox-hieronymi


EXTRA VAKKEN

De basispuzzel die roostermakers Jeroen Veldhuizen 
en Levi de Jong doorlopend mogen oplossen op het 
USG is al complex. Als daar het inpassen van wensen 
om extra vakken te kiezen bijkomt, wordt het nog 
ingewikkelder. Nagenoeg onmogelijk eigenlijk. Een 
groeiend aantal leerlingen in een niet meegroeiend 
gebouw. Een beperkt aantal lokalen. Beperkte be-
schikbaarheid van docenten, bijna allemaal partti-
mers. Vakkenpakketkeuzes.

Tekst: Eva van der Meer. Foto: MartinJan Gaasbeek

! J 
eroen: ‘De complexiteit van het roostermaken is 
een samenraapsel van al die aspecten, iedereen 

heeft wensen en eisen. Al die dingen samen vormen 
één grote weegschaal: wat laat je dan zwaarder wegen, 
want het een gaat altijd ten koste van het ander.
Als het aanbieden van extra keuzevakken roostertech-
nisch zoveel problemen geeft, waarom biedt de school 
dan toch die mogelijkheid?’

Levi: ‘Op onze school doen alle leerlingen gymnasium. 
Deze leerlingen willen over het algemeen het meest uit 
zichzelf halen. Wat ze echter moeten beseffen is dat 
als ze alles willen, daar ook consequenties aan zitten. 
Als een extra keuzevak niet in het rooster past, vergt 
dat extra werk van de leerlingen zelf. Zij moeten dan 
prioriteiten leren stellen voor zichzelf.’

WELKE OPTIES BIEDT HET USG?
Jeroen: ‘Leerlingen kiezen in jaar 4 een voorlopig pro-
fiel en in jaar 5 een definitief vakkenpakket. We bieden 
nu de optie aan om drie extra vakken aan te vinken.  
Er is nu zelfs een leerling die vier extra vakken heeft 
gekozen. Maar wat je vaak ziet, is dat leerlingen toch 

weer stoppen, omdat het zoveel extra werk is. Daar-
naast zijn er de zogenaamde vrije vogels: leerlingen die 
ertussendoor vliegen en heel veel extra doen en met 
hun begeleider afspraken hebben gemaakt.’

Levi: ‘We krijgen soms voorstellen van leerlingen voor 
wissels met andere groepen, maar die kunnen leiden tot 
een theoretische botsing. Om een voorbeeld te geven: 
de lesgroepen waar een leerling in zit bij geschiedenis 
en scheikunde zitten in dezelfde clusterlijn. In het 
rooster zoals het is kunnen beide vakken zonder botsing 
gevolgd worden, maar als we onverwacht een drastische 
roosterwijziging moeten doorvoeren, zou er in theorie 
alsnog een botsing met twee reguliere vakken kunnen 
ontstaan en dat willen koste wat kost voorkomen.’

Jeroen: ‘In de huidige situatie geven geschiedenis en 
scheikunde dan geen botsing, maar in de toekomst zou 
het wel kunnen gebeuren. In dat geval zou je leerlingen 
weer moeten terugzetten naar hun oude groepjes.
Dit heeft te maken met zogenaamde clusterlijnen.’

‘Clusterlijnen zijn een bundel aan lesgroepen die te-
gelijkertijd geroosterd kunnen worden omdat ze geen 
overlappende leerlingen hebben. Soms knip je een 
clusterlijn op in het rooster. Clustering is de basis van 
hele rooster, afwijkingen van die clustering betekent 
dat je je basis omver gooit. Het meenemen van de extra 
vakken in de clustering maakt het inroosteren van alle 
vakken onmogelijk, vanwege een tekort aan rooster-
ruimte. Dat is de reden dat we niet kunnen garanderen 
dat een extra vak zonder botsing in het rooster past.’

WAT WIL JE OUDERS EN LEERLINGEN MEEGEVEN 
ALS STOF TOT NADENKEN?
Levi: ‘We proberen het rooster zo mooi mogelijk te 
maken voor iedere leerling. Het grotere plaatje heeft 
in principe voorrang, maar als een extra keuzevak past 
zonder botsing zullen we het ook zo inroosteren. Vooraf 
kunnen we er echter geen rekening mee houden.’

Jeroen: ‘Wij kunnen als school jou helemaal in de 
watten leggen en alles wat jij wilt realiseren, maar het 
leren van een stukje eigen verantwoordelijkheid nemen, 
is straks op de universiteit of later in je werk een groot 
voordeel.’

‘We proberen het rooster zo mooi mogelijk 
te maken voor iedere leerling’

EXTRA VAKKEN

Docent Emiel van Rijsewijk ziet dat veel jonge 
mensen op dit moment te maken krijgen met een 
burn-out of somberheid omdat ze niet op tijd  
(h)erkennen dat ze op een pad zitten waar ze niet 
blij van worden. 

Door Eva van der Meer

! V 
an Rijsewijk: ‘Wanneer je als leerling kiest vanuit 
interesse, betekent dit ook dat je eerder op een 

plek terecht zult komen waar je iets met plezier doet. 
Dit wil overigens niet zeggen dat je nooit bij zult 
moeten sturen in het leven, maar dat je het wel doet 
op basis van je eigen ervaringen in plaats van die van 
anderen.’

‘We zijn het op school gewend dat onze leerlingen 
bovenmatig geïnteresseerd zijn. De school staat al jaren 
bekend om het feit dat we zoveel mogelijk tegemoet 
willen komen aan de wensen van leerlingen die zich 
willen ontwikkelen. Extra vakken aanbieden is altijd de 
norm geweest op onze school en iets wat stamt uit de 
tijd dat we nog 500 leerlingen hadden. Voorheen lag de 
nadruk op school behoorlijk op het prestatieve en cog-
nitieve. De laatste jaren is er een ontwikkeling gaande 
waar veel meer oog is voor het individu. Extra vakken 
volgen mag, maar hoeft niet. Leerlingen die het gym-
nasium doen met alleen de verplichte vakken leveren 
geen mindere prestatie dan leerlingen die dat doen met 
allerlei verenigingen ernaast of die extra vakken volgen. 
Er komt steeds meer besef dat geluk niet alleen bereikt 
kan worden door een uitpuilend vakkenpakket of CV.’

‘Een deel van de leerlingen kiest extra vakken uit 
interesse. Wat we ook veel zien zijn leerlingen die extra 
vakken volgen, omdat ze niet durven kiezen voor de 
richting van een profiel en alle opties willen openhou-
den. Ze zijn soms bang voor reacties uit hun omgeving 
wanneer ze een profiel(richting) kiezen die maatschap-
pelijk minder geaccepteerd is. Doordat de school steeds 
groter is geworden, wordt het steeds moeilijker om 

extra vakken te volgen. Dat is soms jammer, maar lang 
niet altijd een probleem, omdat leerlingen dus beter af 
moeten wegen wat ze precies willen.’

‘Ouders spelen ook een rol, bijvoorbeeld wanneer ze 
tegen hun kind zeggen: probeer dat vak nou nog een 
jaar. Terwijl we juist meer zouden moeten inzetten 
op “leg eens uit waarom je dit vak wel interessant 
vindt, en dat vak niet”. Uiteindelijk willen school en 
ouders hetzelfde; gelukkige kinderen die weloverwogen 
beslissingen kunnen maken op basis van onderzoek.  
 

Voor leerlingen op onze school geldt dat in principe 
de hele wereld aan hun voeten ligt. Voor hun 
mogelijkheden in de toekomst maakt het echt niet 
zo heel veel uit welk profiel ze kiezen. Bijsturen kan 
immers altijd nog, en dan doen ze dit in ieder geval op 
basis van intrinsieke motivatie in plaats van druk van 
buitenaf.’

‘Juist voor deze groep leerlingen is het belangrijk om 
te leren kiezen. Het leven is niet maakbaar, ook niet als 
paps en mams voor je op bres gaan. De tegenvaller als 
het een keer niet lukt, maakt leerlingen klaar voor de 
echte wereld: soms gaat het niet zoals je wil, dan baal 
je even. En vervolgens kun je voor jezelf uit-zoomen 
en jezelf afvragen wat er nou eigenlijk aan de hand 
is. De conclusie is dan als het goed is, dat het niet 
het einde van de wereld is dat je een bepaald vak niet 
kunt volgen. Prestatiegerichte leerlingen zijn aan hun 
CV aan het bouwen, terwijl de ervaring leert dat het 
gymnasiumdiploma uiteindelijk ergens onder in een kast 
belandt.’ 

‘School en ouders willen hetzelfde: 
gelukkige kinderen die weloverwogen 
beslissingen kunnen maken’

Voor hun mogelijkheden in de 
toekomst maakt het echt niet 
zo heel veel uit welk profiel ze 
kiezen.
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OM EN OM

Wilde je altijd al naar USG?
‘Ik twijfelde toen ook al, maar omdat ik uit een dorp 
kom (Den Dolder) trok de stad me wel aan. In groep 
8 deed ik mee aan de Junior Academie. Door die paar 
weken leerde ik deze school kennen en het begon ver-
trouwd te voelen. Het is fijner dan alleen even naar een 
open dag te gaan.’

Hoe vind je deze school?
‘Heel erg leuk, soms iets te gezellig. Ik heb leuke vrien-
den en ik denk dat dat voor langere tijd is. Ook meneer 
Desar heeft mij goed geholpen.’

Zou je USG aanraden?
‘Zeker weten. Iedereen kan op deze school zijn/haar 
draai vinden. Zelfs als je in de minderheid bent met 
iets, kun je nog een groepje vinden. Ik denk en hoop 
dat er niet veel eenzame leerlingen zijn. Naar mijn idee 
wordt er niet gepest op deze school. Ook kan je gerust 
je spullen ergens vergeten en ze gewoon weer terugvin-
den. Ik heb vaak mijn jas laten hangen en die vind ik 
uiteindelijk altijd.’

Vind je de faciliteiten goed?
‘Ik vind het wel fijn dat er 1 gemengde wc is, maar te 
veel hoeft niet van mij. Dat voelt toch wel ongemakke-
lijk en oncomfortabel soms.’

Welk vak vond je het leukst?
‘Ik vind een vak leuk als een docent met passie les-
geeft: niet eentonig, maar een levendig verhaal. Dat 
heb ik wel bij meerdere vakken gelukkig.’

Zit je ook bij een leerlingenclub?
‘Eerlijk gezegd niet, geen idee waarom. Ik had het al 
druk dus heb me niet daarin verdiept. Maar ik ben wel 
blij met de gezelligheid die ik nu heb.’

Heb je nog iets bijzonders meegemaakt?
‘Toen ik in de tweede zat, kwam ik op een dag op 
school en er was ineens een dj op het achterplein en 
harde muziek. Het bleek de examenstunt te zijn van 
de toenmalige zesde klas. Nu zijn ze wat strenger op 
school, maar we hebben toen gedanst met de zesdeklas-
sers en dat is een leuke herinnering.’

Heb je een bijbaantje?
‘Ik ben al sinds de brugklas oppas in Den Dolder en ik 
werk vanaf mijn 15e bij de Spar daar. Ik vind het leuk 
en leerzaam, je leert allerlei mensen kennen. Ook is 
het nodig als ik bijvoorbeeld een nieuwe telefoon moet 
hebben ;-)’

Heb je leuke reizen gemaakt?
‘Met de brugklas ging ik naar Terschelling, dat was heel 
leuk. Ik kende nog niemand en heb toen veel mensen 
leren kennen. Ook de fietsreis van Den Haag naar Den 
Helder was heel erg leuk, dat was in de vierde klas.
En natuurlijk vond ik mijn reis naar Rome vorig jaar 
(vijfde klas) indrukwekkend. Ik was er nog niet eerder 
geweest. Mooi om alle oudheden te zien waarover ik 
had gelezen in de les. De week is wel pittig met 40 
leerlingen en een vol programma, dus ik heb veel res-
pect voor de docenten dat ze het doen.’

Heb je een tip?
‘Blijf jezelf dan haal je ook het beste uit jezelf. Volg je 
eigen pad.’

Aan wie geef je het stokje door?
‘Meneer van der Laan van Natuurkunde. Hij motiveerde 
me om naar de lessen te blijven komen, niet te spij-
belen. Als ik naar 10 lessen kwam, dan kreeg ik een 
chocoladereep. Dat vond ik wel leuk.’

Mijntje Swierenga uit de zesde

OM EN OM

Mijntje Swierenga is achttien jaar en zit in de zesde 
klas. Ze heeft het N&G-profiel met aardrijkskunde. 
Ze woont in Den Dolder.

Door Aarti Rampadarath

Danny Desar geeft het stokje aan jou door. 
‘Leuk, meneer Desar was in de derde en vierde klas mijn 
mentor, en ik heb een goede band met hem.’

Hij had het over een ongeluk? 
‘Toen ik net zestien was, ik zat in de vierde, kocht ik 
een nieuwe scooter. Ik had er hard voor gespaard. Vlak 
na de vakantie raakte ik betrokken bij een ongeluk en 
kwam ik tegen een bus aan (het ongeluk was trou-
wens niet mijn schuld). De scooter was total loss en 
mijn enkel was beschadigd en mijn gezicht was rechts 
helemaal opgezwollen. Daarna had ik geen zin meer in 
een bromfiets, niet zozeer van de schrik, maar ik vond 
het te duur. Dus werd het weer fietsen. Maar ik heb 
inmiddels al gelukkig wel mijn autorijbewijs.’

Heeft het herstel lang geduurd? 
‘Ja, er waren drie operaties nodig. Gelukkig allemaal 
wel bij ziekenhuizen in en rondom Utrecht. In mijn 
enkel kreeg ik een pin en dat was een heel gedoe voor 
wat betreft verzorging en tijdrovend. Ik heb wel een 
vertraging opgelopen in die tijd.’

Heb je ook gebaald ervan?
‘Ik was al eerder blijven zitten dus dat kon niet nog een 
keer. Maar door mijn ongeluk miste ik wel veel basisstof 
en ik merk het nu nog. Bij het ene vak is het minder 
erg dan het andere, maar toch voelt het niet zo fijn 
soms. Omdat het ongeluk niet mijn schuld was, moest 
de andere partij letselschade betalen en helpen mijn 
achterstand weg te werken. Ik kreeg toen bijles Grieks 
en scheikunde.’

Sportte je veel voor het ongeluk?
‘Ik zat wel op hockey en tennis. Door mijn enkel was ik 
na het ongeluk toch voorzichtiger. In de vijfde klas ben 
ik wel zelf meer gaan sporten, zoals hardlopen, om toch 
te bewegen. Hockey mis ik niet als zodanig, maar het 
was wel gezellig en ik had graag dat jaartje meegepikt.’

Weet je al wat je wil gaan studeren?
‘Eerst dacht ik aan geneeskunde. Nu vind ik het erg 
lastig. Ik koos voor N&G om veel keus te hebben, maar 
dat zorgt nu voor wat stress. Ik streep wel steeds meer 
weg van wat ik niet wil. Maar ik ga denk ik een tussen-
jaar nemen en reizen, liefst ver weg, bijvoorbeeld Azië. 
Backpacken, ja. Daarna hoop ik beter te weten wat ik 
wil gaan studeren.’

Ben je naar open dagen van universiteiten geweest?
‘Ik ben één keer naar Groningen geweest, maar ik focus 
me liever op het eindexamen halen. Daarna kijk ik wel 
verder. Mijn broer studeert ook en ik heb vriendinnen 
van wie ik hoor hoe het studeren in andere steden is.’

Iedereen kan op deze school zijn/
haar draai vinden. 

Ik vind een vak leuk als een 
docent met passie lesgeeft: niet 
eentonig, maar een levendig 
verhaal. 
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CONTACTOUDERS

! D 
e contactouders vertegenwoordigen de ouders van 
leerlingen in een klas. Twee keer per jaar wordt er 

een avond georganiseerd, waarop de schoolleiding vra-
gen beantwoordt die door de contactouders verzameld 
zijn in de klassen. De contactouderavond in oktober gaf 
weer ruimte voor vragen op verschillende thema’s, maar 
ook voor complimenten! Er kwamen onder andere com-
plimenten over sfeer, mobieltjesbeleid in de onderbouw, 
aandacht voor het leren kennen van de jaarlaag en het 
enthousiasme van de docenten. 

Mijn zoon vindt het systeem met de studiewijzers en de 
toetsweken die voor het hele jaar al gepland zijn heel 
fijn, dan weet hij van te voren waar hij aan toe is. En 
kan je ook eens een leuk weekendje plannen, zonder 
overvallen te worden door toetsen.

Een greep uit de onderwerpen waar vragen en/of zorgen 
over waren: mobieltjesbeleid in midden- en bovenbouw, 
reizen, de lesmethode scheikunde, VVV-uren in kwintaal 
1 van de eerste klas, leren samenwerken, app-groepen 
en werkdruk. 

Een verslag van deze avond is via de contactouders 
verspreid naar alle ouders. In april volgend jaar volgt 
de tweede contactouderavond. 

SAMENSTELLING OUDERRAAD
Elske vd Wal (OR en MR lid), Meta Vos (secretaris) 
en Mark Davids (voorzitter) namen aan het eind van 
afgelopen schooljaar afscheid van de ouderraad. We be-

danken hen nogmaals voor hun inzet! Hiermee kwamen 
er weer plekken vrij, die we hebben kunnen invullen 
met twee nieuwe leden. We zijn blij dat we Winan van 
Houdt en Katrien Terhorst-Kortmann dit jaar mochten 
verwelkomen! 

THEMA-OUDERAVOND
Op 4 oktober organiseerden we een thema-ouderavond 
voor alle ouders van school. Het theatercollectief De 
Nieuwe Lichting inspireerde de ouders hoe je open met 
je kind kan praten over alcohol en blowen, in de zeer 
interactieve voorstelling “Waar is dat feestje precies?”. 
Vol enthousiasme werd er vanuit een volle theaterzaal 
geparticipeerd in de voorstelling. Na afloop werd er nog 
lang van gedachten gewisseld met een hapje en een 
drankje. Al met al een zeer geslaagde thema-avond. Op 
17 april 2024 volgt een tweede ouderavond met het 
thema “sociale media”. 

GESPREKKEN LEERLINGVERENIGINGEN
Aan het begin van het schooljaar presenteren de 
leerlingverenigingen van het USG hun plannen aan de 
ouderraad. Maar liefst 22 verenigingen met de mooiste 
namen, passeerden de revue. Ontzettend leuk om te 
zien hoe leerlingen hun talenten en creativiteit hierin 
kunnen uiten. De ouderraad draagt financieel bij aan de 
realisatie van de plannen van de leerlingverenigingen, 
die ook allemaal de begeleiding hebben van één van de 
docenten op school.

Vragen? Suggesties? Wilt u ook graag in de ouderraad? 
We horen het graag! Mail ons op 
ouderraadusgym@stichtingnuovo.onmicrosoft.com

Camilla Basart (voorzitter OR)

Mededelingen van de ouderraad

BERICHT VAN DE OUDERRAAD TOP3

Luisteren, lezen en kijken: de tips van 
Mark Langerwerf

LUISTEREN

Mark: ´Een van mijn favoriete podcasts voor in 
de trein is onderwijs leiden met hart en ziel. 
In deze serie podcast komt een bijzondere en 
brede verzameling denkers uit alle niveaus van 
het onderwijs aan bod. 
Vooral de focus op de 
menselijke kant van 
leidinggeven inspireert 
mij. De podcast bevat 
zowel waardevolle diepe 
inzichten als praktisch 
handvatten.´

LEZEN
Mark: ´Ik ben nu in deel 6 van de 7-delige 
roman Het Bureau van J.J. Voskuil. Het bureau 
refereert naar de ruimte waar de hoofdpersoon 
werkt en waar de meeste plotlijnen en karakter-
ontwikkelingen zich ontvouwen. Het bevat ook 
een mooi tijdsbeeld over het wel en wee op een 
wat bureaucratische werkomgeving in de periode 
1965 – 1985. Je zou kunnen zeggen: “er gebeurt 
nauwelijks iets”. Dat is waar en toch blijf ik maar 
doorlezen; de gedetailleerde beschrijvingen van 
het bureau, de interacties tussen de karakters en 
de realistische, soms tenenkrommende interactie 
tussen mensen en hun onvermogen. Iets pakt en 
boeit mij enorm hierin. ´

KIJKEN

Mark: ´Mijn favoriete Netflix-serie is Beter Call Saul. De serie neemt je 
mee in de ontwikkeling van de alledaagse, integere Jimmy McGill en hoe hij 
transformeert tot manipulatieve advocaat die werkt voor de onderwereld. 
Er zit fantastisch acteerwerk in. De serie zit vol plotwendingen en situaties 
die tegelijk absurd en geloofwaardig zijn. Het doet ook een sterk appèl op 
wat goed en kwaad is en laat zien dat er een enorm grijs gebied tussen zit. 
Ik heb de serie nu twee keer helemaal gekeken. Ik sluit niet uit dat ik het 
ergens in de toekomst voor de derde keer zal kijken.´

Mark Langerwerf is sinds de start van dit schooljaar 
interim-conrector voor de middenbouw. Hiervoor 
was hij conrector bij o.a. het UniC. In plaats van één 
top-3, tipt hij iets om te luisteren, iets om te lezen 
en iets om te zien. Mark Langerwerf: ´Ik hou van 
veel en veel verschillende dingen, daarom ben ik ook 
interimmer geworden.´ Hieronder een kijkje in wie 
Mark is via zijn favoriete podcast, boek en serie. 
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